
هر ش��غل و هر محيطي ضوابط خاص خودش 
را مي طلب��د. در مش��اغل حساس��ي همچون 
شغل هاي حوزه س��امت هم لازم است تا افراد 
به شكل جدي تري مراقب رفتارهاي بهداشتي 
خود باش��ند و وقتي پزشك يا پرس��تار يا ديگر 
اعضاي كادر درمان بر س��ر بالين بيم��ار يا در 
اتاق عمل حاضر مي ش��ود،  بايد تم��ام جوانب 
بهداشتي را رعايت كند و نوع پوشش و آرايش و 
اكسسوري ها و زيورآلاتش به گونه اي نباشد كه 
آلودگي و ميكرو ارگانيسم ها را به بيمار منتقل 
كند و باعث عفونت و آس��يب به وي شود. اين 
ضوابط در تمام دنيا وجود دارد و به شكلي جدي 
و سختگيرانه رعايت مي شود. بر اين اساس حتي 
در فيلم ها و سريال هايی كه با محوريت موضوع 
پزشكان و پرستاران ساخته مي شود شما پزشك 
يا پرستاري را نمي بينيد كه آرايش غليظ داشته 
باشد يا ناخن هاي دستش بلند و رنگارنگ باشد! 
در كش��ور ما هم اين ضوابط متناسب با قواعد 
بين المللي در حوزه بهداش��ت و سامت وجود 
دارد و از س��وي وزارت بهداشت و دانشگاه هاي 
علوم پزشكي به بيمارستان ها و مراكز تابعه اباغ 
شده است. با وجود اين به دليل رعايت نشدن اين 
قواعد از سوي گروه معدودي از كادر درمان وزير 
بهداشت دوباره اين موضوع را تذكر داده است. 

  يادآوري يك آيين نامه 
بهرام عي��ن اللهي، وزير بهداش��ت در حاش��يه 

نشست هيئت دولت به فارس گفت: » كه كاشت 
ناخن و مژه براي پزشكان، پرس��تاران و تمامي 
پرسنل بيمارس��تاني ممنوع است و با متخلفان 
برخورد مي شود.« وزير بهداشت تأكيد كرد: » در 
كشورهاي ديگر دنيا نيز ش��يوه نامه هايي براي 
حضور پرسنل بيمارستان ها و مراكز درماني در 
اين مراكز وجود دارد و پزشكان و كادر درمان بايد 
مراقبت كنند تا وي��روس و آلودگي از طريق اين 

مسائل منتقل نشود.«
به گفته وي اگر مواردي وجود داش��ته باشد كه 
اين موضوع از سوي پرسنل بيمارستان ها رعايت 

نشود، با آن برخورد خواهد شد. 
  نگاهي به قوانين كش�ورها براي پوشش 

كاركنان سلامت
امري��كا و كش��ورهاي اروپايي ب��راي كاركنان 
حوزه هاي مختلف سامت از جمله افرادي كه در 
بخش هاي كلينيكي مشغول به فعاليت هستند، 
استانداردهاي سختگيرانه اي دارند كه عاوه بر 
درمانگر، شامل دستياراني كه با بيمار سر و كار 

دارند هم مي شود. 
نظام سامت همگاني بريتانيا براي تمام كاركنان 
بخش س��امت از جمله درمانگران، كارمندان  و 
كاركنان افتخاري ، استانداردهايي درباره نحوه   
پوشش، شست وش��و، بيرون رفتن از محل كار 
با يونيفرم براي كار درماني و غي��ر از آن تدوين 

كرده است. 

قوانيني كه براي تمامي كاركناني كه به صورت 
مستقيم يا غيرمستقيم طرف قرارداد با ان اچ اس 

هستند، لازم الاجرا هستند. 
شخص بايد يونيفرمي بپوشد كه امكان حركت 
و كار ايمن را براي او ايجاد كند و مناسب فضا و 
جوي باشد كه در آن كار مي كند. رعايت كردن 
اين قوانين خطر عفونت را به حداقل مي رساند. 

ضروري است كاركنان بخش سامت تصويري 
مثبت و حرفه اي را براي به دست آوردن اعتماد 
عموم ايجاد كنند و توجه داشته باشند كه نماينده  

حرفه  خود هستند. 
 لباس هاي غير  قابل قبول

طبق قوانين نظام سامت همگاني بريتانيا به طور 
كلي لباس نبايد تنگ يا بدن نما باشد، به گونه اي 
كه زننده به نظر آيد يا از نظر بهداش��ت و ايمني 
ش��خص را در خطر ق��رار ده��د. لباس هاي زير 

نمونه اي از پوشش هاي غيرقابل قبول هستند:
لباس هايي با مارك بزرگ و تبليغات و شعارهاي 
نامناس��ب، تي ش��رت هايي كه داراي تصاوير و 
جمات توهين آميز هستند، تي شرت هاي بدون 
آس��تين،  لباس هاي بدن نما، يقه هاي خيلي باز 
و گش��اد، دامن با چاك بلند،  دامن يا ش��لواري 
كه هنگام راه رفتن به روي زمين بكش��د،  شلوار 
چسبان، كمربند با سگك بزرگ براي افرادي كه 
كار درماني انجام مي دهند ورنگ هاي روشن كه 
ممكن است  روي افرادي كه دچار بيماري هايي 

مانند اوتيسم هستند، تأثير بگذارند،  ممنوع است.  
همچنين تتوهايي ك��ه محتواهايي توهين آميز 
داشته باشند، براي مثال تتوهايي كه موضوعات 
فوتبالي، مذهبي يا جنس��ي دارند بايد پوشانده 
شوند و پوش��اندن آنها بايد به گونه اي مناسب با 

محيط كار باشد، ممنوع است. 
عاوه بر اين كاركنان بخش سامت تا زماني كه 
يونيفرم به تن دارند نبايد م��واد دخاني مصرف 

كنند يا آن را استنشاق كنند. 
كاركنان بخش هاي درماني بايد كفش هاي پاشنه 
كوتاه و روبسته، به گونه اي كه انگشتانشان نمايان 
نباشد و كفه لغزنده هم نداشته باشد بپوشند. اين 
اس��تاندارد به منظور به حداقل رس��اندن ايجاد 
س��ر و صدا، خطر و عكس العمل سريع و به موقع 
در موارد اورژانس��ي اس��ت و عاوه بر اين براي 
جلوگيري از آلوده ش��دن با خون و مايعات بدن 

بيمار ضروري است. 
طبق قوانين نظام سامت همگاني بريتانيا هنگام 
كار درماني ناخن ها بايد كوتاه و تميز باشند. ناخن 
مصنوعي يا كاشت ناخن، لاك، زيورآلات ناخن يا 

تزئين آن غيرقابل قبول است. 
استفاده از زيورآلات بايد به حداقل برسد و نبايد 

سامت را به خطر بيندازد. 
پوشيدن يك حلقه   س��اده )رينگ ساده( و يك 
جفت گوشواره   فلزي با سطح صاف مجاز است. 
ساير پيرسينگ ها و اكسسوري هاي قابل مشاهده  
روي صورت، بدن و زبان بايد قبل از ش��روع كار 
خارج شوند. موي بلند بايد پشت سر بسته شود 

و به يقه نرسد. 
اين ضوابط براي كشوري مانند انگلستان است 
كه طبع��اً در آن هيچ گونه ماحظ��ات مذهبي 
وجود ن��دارد، بنابراين هدف اصل��ي اين ضوابط 
مسائل بهداشتي و محافظت از سامت بيماران 
است. همچنانكه در كشور ما هم ضوابطي مشابه 
همين موارد از س��ال ها قبل وجود داش��ته و به 
دانشگاه هاي علوم پزش��كي و زيرمجموعه هاي 

آنها اباغ شده است. 
   يك متخصص زنان:  از زماني كه پزشك 

شده ام ناخن بلند نكردم 
دكتر نرگس توكلي، متخصص زن��ان و زايمان 
در گفت وگو با »جوان«  درباره ضرورت توجه به 
نكاتي همچون كوتاهي ناخن و نداشتن كاشت و 
مسائلي از اين قبيل براي كادر درمان و بيماران 
مي گويد: » من خودم از زماني كه متخصص زنان 
ش��ده ام، ناخن بلند نكرده ام. همه اينها براي آن 
است كه اتاق عمل استريل بماند و مشكلي براي 

بيمار ايجاد نشود.«
وي در رابط��ه با كاش��ت ناخن بيم��اران هم 
مي گويد: » هم ما احتياج داريم رنگ ناخن هاي 
بيمار را با دستگاه پالس اكسي متر ببينيم، يكي 
از جا هايي كه ما خيلي راحت مي توانيم ببينيم 
بيمار با اشباع اكسيژن مواجه است، آبي شدن 
رنگ ناخن اس��ت، البته راه ه��اي ديگري هم 
وجود دارد، اما يكي از بهترين و دم دست ترين 
راهكار، كنترل رنگ ناخن است. از سوي ديگر 
اين لاك هاي��ي ك��ه مي زنند اگ��ر داراي جزء 
فلزي باشد، خيلي وقت ها حين عمل جراحي 
براي ما و بيمار دردس��ر درس��ت مي كند و اگر 
مجبور ش��ويم بيمار را ب��ه ام آر آي ببريم يا از 
وسايل الكتريكي مثل كوتر كه استفاده  كنيم، 

دردسرساز مي شود.« 
وي تأكيد مي كند: » من خ��ودم به بيمارم اجازه 
نمي دهم كه كاشت ناخن يا مواردي از اين دست 

داشته باشد.«

ممنوعيت كاشت ناخن و مژه 
براي سلامت و ايمني بيمار است

طبق قوانين نظام سلامت همگاني بريتانيا هنگام كار درماني ناخن ها بايد كوتاه و تميز باشند
ناخن مصنوعي يا كاشت ناخن، لاك، زيورآلات ناخن يا تزئين آن غيرقابل قبول است

 شهردار تهران در فضاي مجازي نوشت: در سفر دوم به چين قرارداد 
۲هزارو۵۰۰ اتوبوس ۱۲ متري برقي، ۱۰ هزار ون برقي و ۲۷هزارو۵۰۰ 
تاكسي برقي نهايي شد. بر حس��ب وظيفه از خودروسازان داخلي هم 
خريد كرديم، آنها با اينكه قيمت بالاتري به ما دادند، اما به تعهدات خود 
به طور كامل عمل نكردند. ما نمي توانيم مردم را معطل گروكشي ها و 

بي تعهدي برخي خودروسازان داخلي كنيم. 
 معاون پرستاري وزير بهداشت از تدوين بسته ماندگاري پرستاري 

خبر داد. 
 سخنگوي سازمان مديرت بحران گفت: بر اساس مطالعات جهاني 
خسارات ناشي از حوادث طبيعي و انس��ان ساخت در ايران، سالانه به 
طور متوسط ۵ ميليارد دلار است كه بدين ترتيب ايران را جزو ۱۰ كشور 

حادثه خيز جهان و چهارمين كشور آسيا مي شناسند. 
 رئيس كل دادگس��تري اس��تان مازندران گفت: مال��ك ۶۴ وياي 
غيرمجاز احداث شده در نوشهر، متعهد به كاش��ت درخت در اراضي 

شده است. 
 سرپرست ستاد مركزي معاينه فني شهر تهران از سهم ۱۲ درصدي 
نيروگاه ها در آلودگي شهر تهران بر اساس آخرين سياهه انتشار خبر 

داد. 
 مدير عامل سازمان خدمات و مش��اركت هاي اجتماعي شهرداري 
تهران با بيان اينكه براي پذيرش افراد بي خانمان هيچ مشكلي از نظر 
ظرفيت نداريم، گفت: حتي براي ترنس ها ه��م فضاي ويژه اي در نظر 

گرفته شده است . 
 معاون مركز س��امت محيط كار وزارت بهداش��ت گف��ت: در حال 
حاضر وضعيت نمك در نان به ويژه نان هاي سنتي وضعيت نزديك به 
۷۰درصد بهبودي را نشان مي دهد و اين موضوع در 3۰ درصد نانوايي ها 

به خوبي رعايت نمي شود. 

مصاديق احترام به زن
 در گفتمان انقلاب اسلامي

احترام  به زن اين است كه به زن فرصت داده بشود تا آن نيروها و استعدادهاى 
برجسته و عظيمی را كه در درون هر انسانی خداى متعال به وديعه نهاده 
است- از جمله زن و استعدادهايی كه فقط در درون زنان وجود دارد- اين 
استعدادها در سطوح مختلف بروز كند؛ در سطح خانواده، در سطح جامعه، 
در سطح بين المللی، براى علم، براى دانش و معرفت و تحقيق، براى تربيت 

و سازندگی. احترام به زن اين است. 
يكي از معضاتي كه امروزه گريبانگير زنان اس��ت، مسئله  شناخت و بروز 
اس��تعدادهاي ذاتي دختران و زنان است. اين مس��ئله محدود به فرهنگ 
و كشور ما نيس��ت. متأس��فانه در همه   نقاط اين كره  خاكي زنان به دليل 
محدوديت هاي محيطي اول در ش��ناخت اس��تعدادهاي خود دچار مانع 
هستند و بعد اگر توانمندي و نيروي دروني خود را بشناسند فرصت كافي 

براي پرورش و به ظهور رساندن اين استعدادها را ندارند. 
اين مس��ئله را مي توان از ابعاد مختلف بررس��ي كرد. گاهي زنان به خاطر 
داشتن روحيات زنانه يا آن اس��تعدادهاي ذاتي زنان مثل عاقه به مادري 
كردن برخوردهاي نامناسبي از س��وي محيط دريافت مي كنند. مثاً اگر 
بانوي دانشجويي بخواهد فرزنددار شود از سوي محيط دانشگاه سرزنش 
مي شود كه چرا بايد زمان خود را به فرزندآوري اختصاص دهد. يا از سوي 
ديگر وقتي زني با استعداد در يك محيط كاري مايل به داشتن فرزند باشد 
از سوي ديگران مورد عتاب قرار مي گيرد كه نبايد زمان رشد و تمركز بر كار 
خود را با فعاليت ديگري مثل فرزندآوري كه ممكن است تمام توجه و وقت 
زن را )حتي كوتاه مدت( به خود اختصاص دهد، معطوف دارد. بخش ديگري 
از ناديده گرفتن حقوق و احترام زن آن جاس��ت كه او را از پرورش و رشد 
استعدادهاي اجتماعي محروم دارند. مثل اينكه اگر زني در شرايط بالا قرار 
گرفت و بين تحصيل و اشتغال يا هر فعاليت اجتماعي ديگري و فرزندآوري 

مجبور به خانه نشيني شده و نتواند در كنار مادري به عايق خود بپردازد. 
براي بررسي اصول و چارچوب هاي يك تفكر بايد رهبران و انديشمندان آن 
تفكر را مورد بررسي قرار داد. مقام معظم رهبري پس از امام خميني وظيفه  
هدايت و تعيين سياست هاي كلي حاكم بر جريان انقاب اسامي را بر عهده 
دارند. مطابق آنچه در ابتداي متن اشاره شد؛ ايشان از دوران فعاليت انقابي 
و پس از تثبيت و اس��تقرار حكومت مكرر بيان كرده اند كه از رشد و تعالي 
زنان حمايت كرده و آن را مطابق با اصول اسام مي دانند. ايشان به منظور 
تعيين حدود و حق رشد زن مي فرمايند كه سطوح مختلف بايد لحاظ شود. 
خانواده و جامعه و بين الملل! علم و تربيت و سازندگي. استعدادهاي ذاتي 
انساني و آنچه كه خاص جنس زنانه است! با مطالعه  و بررسي جريانات فكري 
رهبران سياسي كشورهاي مختلف به روشني مي توان دريافت كه در هيچ 
جرياني به اين ميزان به تمامي ابعاد زنان با حد اختيار توجه نشده است. نه 
زنان صرف وظيفه  مادري منحصر به خانه شده اند و نه به خاطر چرخيدن 
چرخ هاي توسعه استعدادهاي زنانه شان تقبيح شده است، بلكه تمامي ابعاد 

زن محترم و ارزشمند شمرده شده است. 
اما يك نكته  مهم وجود دارد. اين سخنان متأسفانه هنوز بعد از دهه ها در 
جامعه به اجرا نرسيده است براي اجرايي شدن اين موارد تمامي جامعه- زن 
و مرد- بايد تاش كنند و باور كنند كه در صورت رشد همه جانبه  زنان در 

كنار مردان هر دوجنس منتفع خواهند شد. 

زهرا چيذري
  گزارش یک  

رئيس قوه قضائيه: ملزم به استفاده 
حداكثري از فناوري  هاي نوين هستيم

حجت الاسلام محس�ني اژه اي دوش�نبه ۱۶ بهمن ضمن بازديد از 
نمايشگاه فناوري هاي دانش بنيان قضايي در جريان نحوه عملكرد 
س�امانه تناد )تحليل و نقد آراي دادگس�تري(، چگونگي فعاليت 
هوش مصنوعي پ�ردازش گفتار و س�امانه تبديل گفت�ار به متن، 
مزاياي استفاده از س�امانه اعتبار معاملاتي اش�خاص، چگونگي 
ارائه خدمات قضايي ب�ه ايرانيان خارج از كش�ور از طريق برخي 
پيام رسان هاي ايراني، نحوه فعاليت سامانه »تنظيم« در خصوص 
نوبت دهي اينترنتي دفاتر خدمات الكترونيك قضايي و همچنين 
نحوه عملكرد سامانه هاي مربوط به احراز هويت برخط قرار گرفت. 

رئيس قوه قضائيه در بازديد از غرفه س��ازمان زندان ها، توصيه هايي را 
درباره نحوه به كارگيري پابند هاي الكترونيك مخصوص زندانيان مطرح 
كرد و در ادامه به استماع اقدامات صورت گرفته از جانب سازمان پزشكي 
قانوني در حوزه صادرات محصولات دانش بنيان اين سازمان پرداخت و 
نحوه عملكرد سامانه ثبت شركت ها كه منجر به كاهش ماهانه ۴۰ هزار 

مراجعه به واحد هاي ثبت شركت ها شده است، مورد بررسي قرار داد. 
رئيس قوه قضائيه در جريان بازديد از غرفه هاي مختلف اين نمايشگاه، 
بر توسعه هرچه بيشتر هوشمندسازي فرآيند هاي قضايي در راستاي 

تسهيل و تسريع خدمت رساني به مردم و مراجعان تأكيد كرد. 
رئيس دس��تگاه قضا همچنين در جريان بازديد يكي از غرفه هاي اين 
نمايشگاه، بر ارائه دس��تاورد ها و ابتكارات فناورانه و هوشمند در حوزه 
»راستي آزمايي اسناد ملكي« به منظور پيشگيري و كاهش تخلفات و 

جرائم اين حوزه تأكيد كرد. 
حجت الاس��ام محس��ني اژه اي  حين بازديد از بخش ه��اي مختلف 
نمايشگاه دس��تاورد هاي فناورانه قضايي، در ضمن گفت وگو با فعالان 
و دست اندركاران اين بخش ها، از نزديك با مسائل و مشكات مختلف 
آنان از جمله دسترسي به منابع مالي و سازوكار هاي بعضاً پيچيده اداري 

جهت پيشبرد امورشان  قرار گرفت. 
رئيس قوه قضائيه طي سخناني در جريان بازديد از اين نمايشگاه گفت: 
امروز مقوله هوشمندسازي و استفاده حداكثري از فناوري هاي نوين، 
انتخاب بين دو يا چند گزينه نيست؛ بلكه ما ملزم هستيم به اين سمت 

حركت كنيم و حداكثر استفاده را از فناوري هاي نوين ببريم. 
حجت الاسام محس��ني اژه اي با اش��اره به ضرورت س��رمايه گذاري 
جدي همه بخش ها و دس��تگاه ها در حوزه هوشمندسازي و استفاده 
از فناوري هاي نوين  گفت: هرچقدر در مقوله سرمايه گذاري در حوزه 
فناوري هاي نوين تأخير داشته باش��يم، متحمل هزينه هاي بيشتري 
خواهيم ش��د و هر اندازه در اين زمينه س��رمايه گذاري كنيم و كار را 

سرعت ببخشيم، مردم و نظام منتفع خواهند شد. 
رئيس عدليه همچنين بر ضرورت توجه همه مسئولان به مقوله شكوفا 
كردن اس��تعداد هاي جوانان خاق و مبتكر، اعتماد كردن به آنها و بها 
دادن به آنها از حيث مادي و اداري  تأكيد كرد و گفت: ما بايد اطمينان 
داشته باشيم كه جوان هاي بااستعداد كشورمان، در زمينه حل مسائل 
و مش��كات موجود و تس��هيل خدمت رس��اني به مردم، از توانمندي 
قابل توجه��ي برخوردار هس��تند؛ همانگون��ه كه امروز در نمايش��گاه 
فناوري هاي دانش بنيان قضايي مشاهده كرديم، گروه هاي بعضاً چهار 
نفره اي وجود داشتند كه سن اعضاي آن حدود ۲۵ و ۲۶ سال بود؛ همين 
گروه هاي دانش بنيان ظرف مدت زمان كوتاهي توانستند ظرفيت هاي 
بزرگي را در راستاي تسهيل خدمت رساني به مردم به وجود بياورند كه 

جاي تقدير فراوان دارد. 
رئيس دس��تگاه قضا افزود: در نتيجه اقداماتي كه توس��ط مركز آمار 
و فناوري قوه قضائيه انجام ش��ده، مقوله هوشمندس��ازي و اس��تفاده 
حداكثري از فناوري هاي نوين در قوه قضائيه تا حد بس��يار زيادي به 
پيش رفته، اما ما نبايد به هيچ وجه به اين ميزان پيشرفت قانع باشيم؛ در 
عين حال بايد توجه داشته باشيم كه در دوره هاي پيشين نيز متوليان 
حوزه هوشمندسازي و فناوري هاي نوين دستگاه قضا، گام هاي مؤثري 
را برداشته بودند و زمينه هاي بسياري از دستاورد هاي امروز را فراهم 

كرده بودند. 
حجت الاس��ام محس��ني اژه اي همچنين گفت: اميدوار هس��تيم با 
س��رمايه گذاري هايي كه در قوه قضائيه در موضوع هوشمندس��ازي و 
بهره گيري از فناوري هاي نوين صورت گرفت��ه، بتوانيم اين مقوله را با 

شتاب و سرعت بيشتري به پيش ببريم. 
حجت الاسام والمسلمين محسني اژه اي همچنين گفت: ضرورت دارد 
سازمان بازرسي، موضوع عدم اجراي قانون مديريت داده ها و اطاعات 
ملي )مدام( توسط دستگاه هاي مسئول را به صورت جدي مورد بررسي 
قرار دهد؛ اين قانون در سال گذش��ته به تصويب رسيد و دستگاه هاي 

ذي ربط بايد به تكاليف خود ذيل اين قانون عمل كنند. 

چرا مديران تعليم و تربيت
نبايد زود به زود عوض شوند؟

س�ه انتصاب جديد در وزارت آموزش و پ�رورش رقم خورد؛ معاونت 
ابتدايي، س�ازمان آموزش و پرورش اس�تثنايي و معاونت پرورشي 
و فرهنگي تغيير كردن�د. اين تغييرات در روزهايي انجام ش�ده كه 
وزارتخانه به شدت بابت عملكردش مورد انتقاد قرار مي گيرد. آقاي 
وزير، دليل انتصابات جديد را »تغيير در راس�تاي اهتمام بيشتر در 
امور و شتاب به فعاليت ها صورت گرفته« اعلام كرده است. هر چند 
گاهي »تغيير« لازم است و باعث پيش�رفت كارها مي شود، اما بايد 
براي تغييرات معاونان تعليم و تربيتي فكرشده تر عمل شود، چراكه 
هر كدام از اين تغييرات مستقيم با مدرسه و دانش آموزان ارتباط دارد 
و چه بسا تغييرات مكرر آنها، مشكلات زيان باري را ايجاد خواهد كرد. 

اگر قرار بر حل مشكات باشد نبايد آنهايي كه مشكات را يك به يك پشت 
سر مي گذاشتند، حذف شوند. معاوني كه بيش از يكسال  وقت گذاشت تا 
به شناخت و فهم درستي از مسئوليتي كه به او سپرده شده، برسد، او براي 
كارش، ريل گذاري كرد و به جايي رسيد كه مي بايست محصول عملش را 
تصاعدي برداشت مي كرد، اما  يكباره صدايش زدند و گفتند كه همه آن 
چيزي كه ساخته را رها كند و برود. انگار نه انگار يك سازه اي از برنامه ها را 
تشكيل داده بود و مي خواست به اهدافي برسد كه نظام آموزش و پرورش 

برايش تعيين كرده بود. 
سؤالات بي جواب زيادي در رابطه با اين تغييرات وجود دارد. مثاً اينكه 
تكليف طرح هايي كه تا امروز توسط معاونان پيشين ريخته شده بود، چه 
مي شود؟ سؤال مهمي كه بعيد است كسي پاسخ آن را بداند. شايد معاون 
جديد بيايد و اصاً از برنامه هاي معاون قبلي خوشش نيايد و نخواهد آنها 
را ادامه بدهد، آن وقت تكليف چيست؟ هزينه وقفه ايجاد شده در پيشرفت 
كارها را چه كسي مي دهد؛ آقاي وزير! كه معاونان انتخابي اش را كارآمد 
نديده است؟ يا مدرس��ه و دانش آموزان؟ بدون ترديد دود اين تصميمات 

غيرمسئولانه به چشم دانش آموزان مي رود. 
كمتر كسي اس��ت كه نداند وزارت آموزش و پرورش از تغيير مدام وزير 
رنج برده اس��ت. حالا تغيير معاونان هم به مشكات ديگر اين وزارتخانه 
اضافه شده اس��ت. چطور مي توان با اين تغييرات زودهنگام س��ه معاون 
وزارتخانه، انتظار داشت كه قطار تحولي كه پيش تر وزير آموزش و پرورش 
از آن سخن گفته بود به مقصد برس��د؟ اصاً اگر اين معاونان از نظر آقاي 
وزير كارآمد نبودند و قرار بود بعد از يك و نيم سال تغيير كنند، چرا اصاً 

انتخاب شدند؟ 
اگر قرار باش��د اين آزمون و خطاها در بالاترين نهاد تصميم گيرنده نظام 
آموزش كشور اتفاق بيفتد و به تبع آن، هر كدام از معاونان وزارت آموزش 
پرورش نيز با آزمون و خطا معاونان آموزش استان ها را انتخاب كنند و مدام 
تغييرات ايجاد شود، ديگر زماني براي اقدامات تحولي باقي نمي ماند. بدون 
شك،  ثبات مديريتي يكي از اركان مهم در ايجاد تحولات است تا هر معاون 
و مدير بتواند برنامه هايش را به طرق مؤثرتري به سرانجام برساند، اما وقتي 
اين امر مهم ناديده گرفته مي شود، نمي توان به بهبود شرايط اميدوار بود. 
تغيير يك معاون مثبت، يعني يك تغيير منف��ي، يعني عقبگرد و درجا 
زدن و سرمايه سوزي. وقتي آقاي وزير به اقدامات مثبت معاونت ابتدايي 
اشاره مي كند و مي گويد: »اجراي نظام دوري با نگاه به بهبود سازماندهي 
معلمان در مدارس، اجراي طرح شهيد همت در راستاي توانمندسازي 
معلمان دوره ابتدايي و طرح شهيد محمودوند كه در حوزه بازماندگان از 
تحصيل انجام شد كه از اقدامات شايسته معاونت ابتدايي بود«؛ پس چطور 
مي شود كه خانم نجفي پازوكي كه سابقه و تخصص مرتبط با كار را داشته 
و اقدامات قابل قبول هم انجام داده است، يك مرتبه و بدون هيچ توضيحي از 
كار كنار گذاشته شود؟ چرا بايد آقاي طريفي حسيني كه تحصيات مرتبط 
در بالاترين سطح روانشناسي دارد و اصاً تخصصش در حوزه اختالات 
است و در حوزه استثنايي هم اقدامات ويژه اي انجام داده است، از جايگاهي 
كه در آن قرار داشت برداشته شود و به معاونت ابتدايي برود؟ اينها برخي 
از سؤالات است كه شايد پاسخ به آنها بتواند بخشي از شوك ايجاد شده در 

تغييرات عجيب و غريب وزارت آموزش و پرورش را برطرف سازد. 
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زهرا ميرزايي /  پژوهشگر حوزه زنان و خانواده

اگر وزارت بهداشت قانون افزايش ظرفيت پزشكي را اجرا نكند
 مجلس از ابزارهاي نظارتي خود استفاده مي كند

نماينده مردم ش�يراز در مجلس ش�وراي 
اس�لامي گفت: وزارت بهداش�تي ها سعي 
مي كنند به بهانه ه�اي مختل�ف از اجراي 
قانون افزايش ظرفيت پزشكي طفره بروند 
و هر جايي كه بتوانند قانون را ضعيف كنند. 

جعفر قادري در گفت وگو با خبرنگار»جوان« 
در واكنش به س��ؤالي مبني بر اينك��ه آيا در 
منطقه شما كمبود پزشك وجود دارد، گفت: ما 
در شهر شيراز از اين لحاظ مشكلي نداريم، اما 
در دهستان ها و برخي از بخش هاي استان به 
شدت با مشكل كمبود پزشك مواجه هستيم. 
نماينده م��ردم ش��يراز در مجلس ش��وراي 
اس��امي در پاسخ به س��ؤالي مبني بر اين كه 
مردم ب��راي تأمين نيازه��اي درماني خود به 
كجا سفر مي كنند، تصريح كرد: كار اين دسته 
مردم بسيار س��خت اس��ت و اين حجم تردد 
كه بين دهس��تان ها و بخش ها با مركز استان 
انجام مي ش��ود، قابل توجه اس��ت و بخش��ي 
از هزينه ه��اي مردم در ش��رايط فعلي همين 

ترددها و رفت و آمدها است و اگر دولت فكري 
براي حل اين مش��كل كند و مراك��ز درماني 
موجود را در مراكز و بخش هاي اس��تان ها نيز 
تقويت كند، بسياري از مشكات درماني مردم 

مناطق محروم حل خواهد شد. 
قادري در پاسخ به سؤالي مبني بر اينكه قانون 
افزايش ظرفيت پزش��كي چه كمكي به حل 

معضل كمبود پزشك در كش��ور كرده است، 
اظهار كرد: متأسفانه وزارت بهداشت و درمان 
حرف خودش را مي زند. الان مصوبات مجلس 
شوراي اسامي و شوراي عالي انقاب فرهنگي 
درباره افزايش ظرفيت پزش��كي مورد توجه 
قرار نمي گيرد و به بهانه هاي مختلف به قانون 

مجلس توجه نمي كنند. 

وي در پاسخ به سؤالي مبني بر اينكه بخشي از 
پزشكان، اجراي قانون افزايش ظرفيت پزشكي 
را به ضرر كشور مي دانند و چه نظري در اين 
باره داريد، گفت: متأس��فانه تعارض منافع در 
حوزه پزش��كي اجازه نمي دهد قانون افزايش 

ظرفيت پزشكي به درستي اجرايي شود. 
نماينده مردم شيراز در مجلس شوراي اسامي 
در واكنش به سؤالي مبني بر اينكه در صورت 
توقف قانون افزايش ظرفيت پزشكي، مجلس 
چه واكنشي نشان خواهد داد، گفت: نمي توانند 
اين كار را كنن��د و بايد قانون افزايش ظرفيت 
پزشكي را اجرايي كنند، البته سعي مي كنند 
به بهانه هاي مختلف از اجراي اين قانون طفره 
بروند و هر جايي كه بتوانن��د قانون را ضعيف 

كنند. 
قادري متذكر شد: تاكنون تاش مجلس بر اين 
بوده اس��ت كه با دولت تعامل و همراهي كند، 
اما اگر قانون افزايش ظرفيت پزشكي اجرايي 
نشود، مجلس حتماً از ابزارهاي نظارتي خود 

استفاده خواهد كرد. 

  ویژه

ناخن ه�اي بلند و رنگارنگ�ي كه ج�داي از اينكه زيبا هس�تند يا در 
هياهوي اس�تانداردهاي زيبايي تحميلي آنها را زيبا مي پنداريم،  در 
حوزه س�لامت و پزش�كي گاهي وقت ها چالش هايي جدي را موجب 
مي ش�ود و باعث ب�روز نگراني هايي می ش�وند، بيماراني ك�ه به هر 
دليلي گذرش�ان به بيمارس�تان و اتاق عمل مي افتد، حتماً بايد قبل 
از ورود به اتاق عمل و جراحي ناخن هاي رنگي و كاش�ته شده شان را 
ريمو كنند! دليل اين كار به جز زمينه س�ازي اين ناخن ها براي انتقال 
ميك�روب و ويروس به ات�اق عم�ل و تحت تأثير قرار دادن اس�تريل 
بودن ش�رايط اتاق عمل،  به اين خاطر اس�ت كه رنگ ناخن ها يكي از 
علائم حياتي است و اگر بيمار در شرايط كاهش اكسيژن قرار بگيرد، 

 پزش�ك و كادر درمان از طريق تغيير رنگ ناخن ها مي توانند متوجه 
اين عارضه ش�وند. به طريق اولي ضرورت هاي بهداش�تي اتاق عمل 
و ش�رايط بيمارس�تان ايجاب مي كند پزش�كان و كادر درمان هم از 
رفتارهايي همچون كاش�ت ناخ�ن اجتناب كنند و اين مس�ئله جزو 
ضوابط رفتار و پوشش كادر درمان در تمام دنياس�ت. با تمام اينها از 
آنجايي  كه  تحت تأثير مدهاي اجتماعي ش�اهد آن هستيم كه برخي 
از اعضاي كادر درمان اي�ن ضابطه را رعايت نمي كنند،  روز گذش�ته 
وزير بهداش�ت ضوابط حرفه اي كادر درمان را يك بار ديگر يادآوري 
كرد و گفت: » كاش�ت ناخن و مژه براي پزشكان، پرس�تاران و تمامي 
پرسنل بيمارس�تاني ممنوع اس�ت و با متخلفان برخورد مي شود.«

مهسا گربندي


